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Zápis 
z Ústřední konference delegátů sekce chovatelů drůbeže,  

která se konala dne 4. června 2022 v Praze 

 

 

Účastníci jednání:  

 

 OO ČSCH Benešov (RNDr. Libor Mikeš, Ph.D.), Beroun (Jaroslav Peták), Blansko 

(Jaroslav Baka), Brno (Roman Morávek), Česká Lípa (Jan Baborák – na základě plné 

moci), České Budějovice (Jiří Ambrož), Domažlice (Vladimír Eisenreich), Hodonín 

(Tomáš Horinka), Hradec Králové (Mgr. Pavel Mrkvička), Chomutov (Josef 

Ješetický), Jindřichův Hradec (Vladimír Kopřiva), Karlovy Vary (Jiří Kaštovský), 

Kladno (Ing. Jaroslav Boukal), Kolín (Pavel Hrubeš), Kroměříž (Lukáš Janečka), 

Liberec (František Strnad), Louny (Václav Stehlík), Mladá Boleslav (Milan Hradec  

 ml.), Nymburk (Ing. Karel Hronek), Olomouc (Karel Novák), Opava (Bohumil 

Byrtus), Pardubice (Matěj Pfeifer), Písek (František Štochl), Plzeň obl. (Alois 

Balíček), Praha (René Talián), Přerov (Michal Stiskálek), Příbram (Ján Beňo), 

Rokycany (Lubomír Kesner), Sokolov (Antonín Drbal), Strakonice (Jaroslav Šustr), 

Svitavy (Richard Kořízek), Tábor (Štefan Kočica), Tachov (Jan Kotrba), Trutnov 

(Jaroslav Balcar), Ústí nad Orlicí (JUDr. Mikuláš Papoušek), Vyškov (Rostislav 

Sedlář), Znojmo (Petr Tržil), Žďár nad Sázavou (Jiří Štourač).  

 ÚOK CHD, KK, tajemnice ÚOK CHD: Miloslav Hertl, Jiří Král, Ivan Pavel, Jakub 

Šedivý, Josef Vilhelm, Peter Žuffa, Vladimír Eisenreich, JUDr. Mikuláš Papoušek, 

Ing. Eliška Stejskalová. 

 Host: Lubomír Kesner – člen ÚVV ČSCH  

 

 

(Poznámka - hlasy byly stanoveny dle počtu objednaných členských známek /v základní 

objednávce/ na rok 2022. Na každých započatých 20 dospělých členů počítán jeden hlas. (K 

sekci chovatelů drůbeže se k 04. 06. 2022 nepřihlásily tyto OO ČSCH: Břeclav, Český 

Krumlov, Děčín, Jablonec nad Nisou, Jeseník, Karviná, Prostějov, Třebíč, Vsetín, Zlín – 



jejich mandáty – 56 hlasů - nebyly do výchozího počtu započítány.) Celkový počet hlasů OO 

ČSCH, obl. org. ČSCH a měst. org. ČSCH byl 487 hlasů = 100 %.)   

 

 

 

PROGRAM:    

 

1. Zahájení  

2. Volba mandátové a návrhové komise, zapisovatele a ověřovatelů 

3. Zpráva mandátové komise 

4. Schválení programu konference 

5. Kontrola usnesení z minulé konference – Jiří Král 

6. Zpráva o činnosti ÚOK CHD za rok 2021 – Josef Vilhelm 

7. Zpráva o činnosti Sboru posuzovatelů drůbeže za rok 2021 – Ing. Zdeněk Dráb 

8. Genetické zdroje drůbeže – Ivan Pavel 

9. Kontrolní stanice Lanškroun – Miloslav Hertl 

10. Zpráva o činnosti chovatelských klubů – Václav Rohrer ml.  

11. Informace delegáta ČSCH v sekci drůbeže RR za rok 2021 – Peter Žuffa 

12. Zpráva kontrolní komise za rok 2021 – JUDr. Mikuláš Papoušek 

13. Návrh nákladové části rozpočtu ÚOK CHD na rok 2023 – Ivan Pavel 

14. Příprava voleb do ÚOK CHD v roce 2023 – Josef Vilhelm 

15.  Diskuse ke zprávám 

16.  Volba delegáta na Valnou hromadu ČSCH 2022 – Jakub Šedivý 

17.  Usnesení 

18.  Závěr              

 

 

Ad 1)  ZAHÁJENÍ 

 

Jednání svolala Ústřední odborná komise chovatelů drůbeže (dále jen ÚOK CHD) 

prostřednictvím e-mailem rozeslané pozvánky. Ústřední konferenci delegátů sekce chovatelů 

drůbeže (dále jen konference) zahájil v 10.05 hodin Josef Vilhelm, předseda ÚOK CHD, jenž 

celé další jednání řídil. Přivítal přítomné hosty. Omluvil Mgr. Ondřeje Matouše, předsedu 



Ústředního výkonného výboru ČSCH (dále jen ÚVV ČSCH). Přivítal hosta Lubomíra 

Kesnera, člena ÚVV ČSCH, a Jiřího Krále, emeritního předsedu ÚVV ČSCH.  

 

Informoval, že záznam z jednání je nahráván a po dobu jednoho roku bude uchován 

v Sekretariátu ÚVV ČSCH. Zrekapituloval seznam OO ČSCH, které se k 04. 06. 2022 

nepřihlásily k sekci chovatelů drůbeže, jejich mandáty nejsou do celkového počtu hlasů 

započítány.  Celkový počet mandátů za všechny územní organizace, které se k 04. 06. 2022 

přihlásily k sekci chovatelů drůbeže, je 487 hlasů, nadpoloviční většina je 244 mandáty. (Poté 

Josef Vilhelm vyzval k uctění památky zesnulých chovatelů.)  

 

      ● JUDr. Mikuláš Papoušek informoval o počtu přítomných delegátů  - jsou přítomni 

delegáti s počtem 302 hlasy, nadpoloviční většina je 152 hlasy z přítomných. Bylo 

konstatováno, že jednání je usnášeníschopné.  

 

 

Ad 2)  VOLBA MANDÁTOVÉ A NÁVRHOVÉ KOMISE, ZAPISOVATELE  

             A OVĚŘOVATELŮ 

 

Byly podány návrhy na členy komisí. Kdo souhlasí s tím, aby mandátová komise pracovala ve 

složení: JUDr. Mikuláš Papoušek (navržen ÚOK CHD), Josef Ješetický, Antonín Drbal, 

Vladimír Eisenreich a Jiří Ambrož - HLASOVÁNÍ : PRO vizuálně většina.  

 

Kdo souhlasí s tím, aby návrhová komise pracovala ve složení: Jakub Šedivý (navržený ÚOK 

CHD), František Strnad, Alois Balíček, Roman Morávek, Štefan Kočica - HLASOVÁNÍ: 

PRO vizuálně většina.   

 

Dále Josef Vilhelm uvedl, že jako zapisovatelku ÚOK CHD navrhla Ing. Elišku Stejskalovou. 

Kdo souhlasí s tím, aby zápis z konference zpracovala Ing. Eliška Stejskalová – 

HLASOVÁNÍ: PRO vizuálně většina.  

 

Následovala volba ověřovatelů. Kdo souhlasí s tím, aby ověření zápisu provedli: Jiří Král 

(navržený ÚOK CHD), Mgr. Pavel Mrkvička, Milan Hradec ml. – HLASOVÁNÍ: PRO 

vizuálně většina.  

 



 

Ad 3)  ZPRÁVA MANDÁTOVÉ KOMISE 

 

● JUDr. Mikuláš Papoušek konstatoval, že počet delegátů se od zahájení konference 

nezměnil. Přítomni jsou delegáti s počtem 302 hlasy.   

 

 

Ad 4)  SCHVÁLENÍ PROGRAMU KONFERENCE 

 

V navrženém programu bylo prohozeno pořadí bodů č. 15 a č. 16. Kdo schvaluje program 

jednání s úpravou pořadí bodů č. 15 a č. 16 – HLASOVÁNÍ: PRO vizuálně většina.  

 

 

Ad 5)  KONTROLA USNESENÍ Z MINULÉ KONFERENCE 

 

Informaci přednesl Jiří Král. Poslední konference se konala dne 16. 10. 2021 v Pardubicích 

Celkové usnesení nebylo odhlasováno, a to z důvodu neusnášeníschopnosti v závěru jednání 

konference, nebyly přijaty ani žádné ukládací body. Body usnesení „Schvaluje“ a „Bere na 

vědomí“ byly na konci konference pouze zrekapitulovány na základě průběžného hlasování.  

 

 

Ad 6) ZPRÁVA O ČINNOST ÚOK CHD ZA ROK 2021 

 

Josef Vilhelm připomněl složení ÚOK CHD a jejich pracovních komisí, zasedání se 

v loňském roce konalo celkem pětkrát. Stěžejní činnost se týkala kontrolní stanice Lanškroun 

– v roce 2021 ministerstvo zemědělství ČSCH přiznalo dotaci na „Kontrolní stanici drůbeže“ 

(testování českých slepic zlatých kropenatých). Letos ministerstvo zemědělství na základě 

žádosti ČSCH nepřiznalo dotaci na testování drůbeže plemene šumavanka.  

 

Dále Josef Vilhelm informoval o ukázkových voliérách klubů na Celostátní výstavě drobného 

zvířectva Chovatel 2021. ÚOK CHD požádala ÚVV ČSCH o zahájení jednání s výrobci 

veterinárních léčiv ohledně malých dávek veterinárních přípravků pro drůbež. Jednáním 

s firmou Bioveta a.s. byl pověřený MVDr. Miloslav Martinec, Ph.D. 

 



Podrobněji Josef Vilhelm pohovořil o uznávacím řízení kontrolovaných chovů drůbeže – pro 

rok 2022 je uznáno 22 rozmnožovacích chovů, 21 plemenných chovů a 7 šlechtitelských 

chovů. V průměru je pro každý chov počítáno s příspěvkem 2000,- Kč (po odečtení nákladů 

na hodnotitele drůbeže. Příspěvek majitelům kontrolovaných chovů je možné vyplatit pouze 

na základě dokladů od veterinárního lékaře či dokladu o nákupu krmiva (vyúčtování 

příspěvků pro kontrolované chovy je součástí vyúčtování státní dotace).  

 

Informoval o zvyšujícím se odběru nánožních kroužků na drůbež. V roce 1997 bylo 

objednáno 125114 kroužků, následoval pokles až na 99612 v roce 2007. V roce 2021 byl 

počet objednaných kroužků (i s doobjednávkami) 156727 kroužků. Připomněl, že ČSCH se 

přihlásil k pořádání Evropské výstavy v roce 2024.   

 

Informoval o připravovaném zvýšení posudečného – záležitost je ve fázi projednávání v rámci 

sekce chovatelů králíků, sekce chovatelů drůbeže a sekce chovatelů holubů.  

 

 

 JUDr. Mikuláš Papoušek referoval o příchodu dalšího delegáta - přítomní delegáti 

mají 317 mandátů.  

 

 

Ad 7) ZPRÁVA O ČINNOSTI SBORU POSUZOVATELŮ DRŮBEŽE 

 

Zprávu v zastoupení za Ing. Zdeňka Drába, předsedu Sboru posuzovatelů drůbeže, přednesl 

Josef Vilhelm. V současné době má Sbor posuzovatelů drůbeže 53 členů. V roce 2022 někteří 

posuzovatelé avizovali ukončení posuzovatelské činnosti (z důvodu vyššího věku nebo 

vážnějšího onemocnění). Dalším problémem posuzovatelského sboru je, že se objevují 

problémy s uvolňováním posuzovatelů ze zaměstnání zejména na páteční posuzování. 

Především to postihuje mladší posuzovatele v produktivním věku.  

 

Pozitivní zprávou je, že v současnosti evidujeme 18 zájemců o posuzovatelskou činnost. 

Proces výuky adeptů není zdaleka snadnou a jednoduchou záležitostí. Na jejich znalosti a 

vědomosti jsou kladeny značné nároky. Musí se orientovat nejen v problematice posuzování 

drůbeže a znalosti standardů, ale i v základech genetiky, zootechniky, výživy drůbeže a 

veterinární péče a prevence. V neposlední řadě velkou náročnost přípravy adeptů znásobuje i 



fakt, že musí zvládnout celou širokou problematiku posuzování u sedmi odlišných 

zoologických druhů, což je specifikem pouze u odbornosti chovatelů drůbeže.  

 

V letošním roce proběhl první termín závěrečných zkoušek, na který se přihlásili tři adepti. 

Ani jeden z nich neabsolvoval s úspěchem (zřejmě pro podcenění přípravy) všechny dílčí 

části závěrečné zkoušky. Již podruhé byly závěrečné zkoušky organizovány mimo běžnou 

výstavu z důvodu zajištění maximálního klidu pro zkoušené adepty. V tomto vyšly 

maximálně vstříc ZO ČSCH Hodonín pod vedením Jaroslava Bayera a ZO ČSCH Kolín pod 

vedením Jiřího Krále.  

 

Nejdůležitější změnou byl přechod na posuzování evropským způsobem, ke kterému došlo od 

01. 01. 2022. Někteří chovatelé tuto změnu kvitovali, jiní s ní nesouhlasili. Některé základní 

organizace vůbec nevěděly o nutnosti zajistit nové posuzovací lístky pro drůbež (informace 

byly zveřejněny v časopise Chovatel, na webu ČSCH a základní organizace měli informovat 

delegáti minulých konferencí).  

 

Dalším zásadním tématem, jež je projednáváno, je bonitace chovných zvířat v rámci 

chovatelských klubů. Při dodržovaní stanovených podmínek nic nebrání klubům v jejím 

provádění. Podle usnesení ÚOK CHD je možné provádět bonitování zvířat pouze jako 

nadstavbu vlastního posouzení platným posuzovacím systémem.  

 

Ve zprávě bylo připomenuto uznávací řízení kontrolovaných chovů pro rok 2022. Žádosti o 

uznání nových chovů (či chovů, kterým končí platnost v roce 2022) je potřeba doručit ÚOK 

CHD  do 31. 07. 2022. K závažným problémům chovatelství patří kromě zhoršujících se 

vztahů také zdražení krmiv a krmných doplňků. Závažným problémem je nepřeberná nabídka 

nosných hybridů v celé škále barevných rázů, které korespondují s barevnými rázy 

čistokrevných plemen. Poměrně často dochází k vystavování této hybridní drůbeže a ke 

křížení s čistokrevnými plemeny.  

 

 

Ad 8) GENETICKÉ ZDROJE DRŮBEŽE 

 

Ivan Pavel informoval, že genetické zdroje jsou podporovány ministerstvem zemědělství a 

jsou typem šlechtitelských chovů, které mají vlastní metodiku. Pro rok 2021 bylo uznáno 17 



chovů českých slepic zlatých kropenatých, 34 chovů českých hus a  9 chovů českých hus 

chocholatých. Samostatná subpopulace se čtyřmi kmeny je umístěna v MTD Ústrašice. 

Drůbež zařazená mezi genetické zdroje je členěná do kmenů. Uvedl, že české slepice zlaté 

kropenaté se exteriérově značně zlepšily. Klub chovatelů českých slepic pořádá speciální 

výstavu v Týništi nad Orlicí, Klub chovatelů českých hus v Třebechovicích pod Orebem.  

  

 

Ad 9) KONTROLNÍ STANICE LANŠKROUN 

 

S ohledem na nepřesné informace v členské základně Miloslav Hertl informoval o KS 

podrobněji. Uvedl, že kontrolní stanici užitkových vlastností čistokrevných plemen drůbeže 

(dále jen KS) zřídil na přelomu let 2018 a 2019 Český svaz chovatelů při Střední škole 

zemědělské a veterinární Lanškroun. Základním předpokladem, zaneseným i ve smlouvě, 

bylo zřízení nového učebního oboru drůbežnictví při SZeŠ. Studenti tohoto oboru se měli 

KS plně věnovat v rámci studia. Ač bylo otevření oboru de facto projednané a přislíbené, 

nakonec krajský úřad nový obor při SZeŠ neotevřel. Zásadní práce kolem provozu KS tak 

zůstaly na Českém svazu chovatelů. S ohledem na rozpracovanost projektu se ÚOK CHD 

rozhodla v budování KS pokračovat.  

 

SZeŠ poskytla pro KS prostory a chovatelská zařízení, která však bylo nutné přestavět a 

upravit. Zásadní podíl na vybudování KS mají Klub chovatelů hempšírek a Klub chovatelů 

plymutek. V zaváděcím testu (v letech 2019 a 2020) na plemenech australka, hempšírka a 

plymutka (bílá) bylo průběžně zjišťováno, co všechno testování obnáší a jaké další práce je 

nezbytné vykonávat. Veškeré náklady s tímto spojené šly prostřednictvím rozpočtových 

změn na úkor ÚOK CHD. Vložené investice si v současnosti takzvaně „odbydlujeme“.  

 

Vzhledem k tomu, že drůbež je zařazena mezi hospodářská zvířata, bylo možné na tuto 

činnost čerpat státní dotaci. Pro rok 2021 byla podána žádost a rozhodnutím ministerstva 

zemědělství byla přiznána dotace na projekt „Kontrolní stanice drůbeže“ (na testování 

našeho národního plemene česká slepice zlatá kropenatá). V rozpočtu projektu byly 

vymezené finanční prostředky určené na nákup materiálu (především krmiva), na nájemné, 

poradenskou činnost a veterinární prevenci a také na náklady související s kontrolní 

činností a selekcí drůbeže. 

 



Vytipovány byly tři skupiny chovů českých slepic zlatých kropenatých. Skupina A (chovy 

zařazené mezi genetické zdroje podporované ministerstvem zemědělství), skupina B (běžné 

užitkové chovy), skupina C (chovy sdružené pod Výzkumným ústavem živočišné výroby, 

v.v.i. v Praze 10-Uhříněvsi). Z těchto vybraných chovů, které ochotně spolupracovaly, byla 

svezena násadová vejce (z každého chovu minimálně 30 vajec) do svazové líhně umístěné 

toho času v Popicích.  

 

Před vložením násadových vajec do líhně byla provedena typizace vajec dle hmotnosti a také 

barvy skořápky, po dvou dnech následovalo vložení vajec do líhně. Dne 12. 04. 2021 byla 

provedena kontrola oplozenosti. Pro nečekaný výpadek líhně bylo první testování předčasně 

ukončeno. Ve dnech 09. 05. a 10. 05. 2021 následoval druhý svoz násadových vajec. Při něm 

obětavě spolupracoval Klub chovatelů českých slepic. Po kontrole barevnosti skořápek a 

vážení vajec byla násadová vejce ze tří skupin chovů po dvou dnech vložena do líhně. 

Probíhaly pravidelné kontroly oplozenosti.  

 

Dne 02. 06. 2021 se líhla kuřata. Následovalo jejich očkování, veterinární prevence, značení 

křídelními značkami a převoz kuřat z líhně do KS. Při první selekci byla některá kuřata 

vyřazena. Dne 24. 06. 2021 byl zaznamenán zvýšený úhyn kuřat a vzájemné napadání. V KS 

záležitost řešili kromě vedoucího KS a zástupců SZeŠ také dva veterinární lékaři a výrobce 

krmiv. Byly odebrány vzorky krmiva vzešlého z výběrového řízení. (Vzorky byly odeslány na 

rozbor do Ústředního kontrolního a zkušebního ústavu zemědělského. Výsledek rozboru 

potvrdil, že krmivo je nutričně dostačující.) Kuřatům byl také aplikován protistresový sprej a 

dočasně byla umístěna jinam. Výběh KS byl mezitím upravený, rozšířený, zabezpečený proti 

přeletu – to vše s ohledem na značný temperament českých slepic zlatých kropenatých a 

zajištění jejich pohody.  

 

Testovaná drůbež byla označena nánožními kroužky. Ve dnech 03. 08. a 24. 08. 2021 byla 

provedena první a druhá selekce, třetí se uskutečnila 29. 11. 2021. Byla vyřazena zvířata, 

jejichž exteriér vykazoval výraznější odchylky od standardu. S ohledem na pozdější druhé 

líhnutí byla snáška zahájena opožděně (v přirozeném režimu bez přisvěcování). 

 

Pro odbornou chovatelskou veřejnost kontrolní stanice přinesla porovnání čistokrevné 

drůbeže (českých slepic zlatých kropenatých) z různých chovů, vyhodnocení barvy a 

hmotnosti vajec, zahájení snášky a vyřazení nekvalitních jedinců (informace byly v roce 2021 



na pokračování zveřejňovány v měsíčníku Chovatel). Studenti SZeŠ Lanškroun sledovali 

etologii chovu a příležitostně asistovali při veterinárních kontrolách a selekci zvířat.   

 

Laické veřejnosti byla představena čistokrevná drůbež, české slepice zlaté kropenaté, které 

jsou typické svojí výraznou a jedinečnou kresbou a svými cennými vlastnostmi (relativní 

nenáročností chovu, shánčlivostí, otužilostí, temperamentem, podnikavostí a ostražitostí před 

predátory). V KS bylo možné sledovat chování zvířat, jejich vzájemné vztahy a projevy. Děti 

z nedaleké základní a mateřské školy měly možnost pozorovat kuřata i dospělou drůbež 

našeho národního plemene, mnohdy asistovaly i při sběru vajec. KS je vnímána jako takzvaný 

zookoutek. Expozice českých slepic z KS byla v ukázkové voliéře vystavena na Celostátní 

výstavě drobného zvířectva Chovatel 2021 v Lysé nad Labem.  

 

Z důvodu pozdějšího (opakovaného druhého) líhnutí začaly české slepice zlaté kropenaté 

snášet později - na přelomu listopadu a prosince 2021, každý den sneslo 47 vyselektovaných 

slepic v průměru celkem 30 vajec. Hmotnost vajec: rozpětí od 53,50 g do 61,20 g. Vizuální 

zbarvení skořápky: chovy A – převažující zbarvení dle vzorkovnice č. 1001, chovy B – 

převažující zbarvení dle vzorkovnice č. 1014, chovy C – převažující zbarvení dle vzorkovnice 

č. 1014. V KS byla ponechána drůbež (47 slepic, 6 kohoutů) odpovídající standardu plemene. 

I nadále probíhá kontrola užitkových vlastností.   

 

V současné době spolupracuje ÚOK CHD se SZeŠ Lanškroun a také se ZO ČSCH Lanškroun, 

která realizuje na základě objednávek distribuci násadových vajec českých slepic zlatých 

kropenatých. Daří se tak toto líbivé plemeno dále rozšiřovat. O dalším směřování KS 

rozhodne ÚOK CHD, a to i s ohledem na budoucí financování KS.  

 

 

Ad 10) INFORMACE O ČINNOSTI CHOVATELSKÝCH KLUBŮ 

 

Zprávu Václava Rohrera ml., člena ÚOK CHD majících na starosti kluby, přednesl 

v zastoupení Miloslav Hertl. Dne 28. 05. 2021 se v Praze konal aktiv chovatelských klubů 

drůbeže se zástupci ÚOK CHD, jednání bylo velmi konstruktivní. Z nepřítomných klubů lze 

neúčast akceptovat pouze u jednoho, ostatní dlouhodobě nevykazují činnost či nespolupracují 

s ÚOK CHD. 

 



 Z celkového počtu 21 klubů se aktivu zúčastnili zástupci 16 klubů. Na aktivu byly podány 

informace o činnosti, speciálních výstavách a vydávání zpravodajů (ročenek). ÚOK CHD 

vyhlásila soutěž o nejlepší ročenku (nejlepší zpravodaj) vydaný klubem v roce 2022. Soutěž 

vyhodnotila ÚOK CHD i zástupci klubů – 1. místo Klub chovatelů hempšírek, 2. místo Klub 

chovatelů maransek, 3. místo Klub  chovatelů plymutek, 4. místo Klub chovatelů bantamek.  

 

Zrekapitulovány byly počty kontrolovaných chovů – majitelům byly předány certifikáty. Ve 

zprávě zaznělo politování nad ne zcela jistou budoucností KS Lanškroun. O další činnosti je 

nutné rozhodnout na základě analýzy. Josef Vilhelm znovu uvedl, že příspěvky klubům 

(včetně vyplacení příspěvků za nejlepší ročenku, popřípadě zpravodaj) mohou být vypláceny 

pouze na základě faktury (potvrzení) vystavené přímo klubu.  

 

 

Ad 11) INFORMACE DELEGÁTA ČSCH V SEKCI DRŮBEŽE EE 

 

      Zprávu podal Peter Žuffa, stálý delegát ČSCH v sekci drůbež Evropského svazu chovatelů 

(dále jen EE). Podrobně pohovořil o činnosti standardové komise EE, jejímž je členem. Důraz 

je kladený sjednocení standardů plemen – každá země má svoje plemena. V současnosti má 

EE zpracovaný seznam 250 plemen – evropský seznam jednotlivých standardů. Problém – 

jednotlivé členské země dodaly málo kvalitních obrázků, které by mohly být využité. Důležitá 

jsou zasedání prezídia EE a školení posuzovatelů.  

 

Vysvětlil důvod odvolání Evropské výstavy (dále jen EV) v Kielcích v roce 2022. Závažným 

důvodem bylo předběžné nahlášení pouze malého počtu zvířat (do konce ledna 2022) – 

králíků 5000, drůbeže, holubů a exotického ptactva jen malý počet. Dále uvedl, že EE zvažuje 

snížení odvodů pro EE při pořádání EV.  

 

Peter Žuffa referoval o nařízení EU, kdy přesuny drůbeže, původně plánované pro 

velkochovy, se týkají i drobnochovů - povinnost zaregistrovat místo hospodářství a při 

přesunu zvířat dodržovat jednadvacet dnů karanténu. Závažným problémem je nařízení 

evropské komise týkající se přenosných chorob zvířat. EE se ohradil proti nařízení, jednotlivé 

členské státy a svazy zaslaly evropské komisi připomínky (z ČR 105 podnětů). Jedná se o 

tom, že jednotlivé členské státy mohou chovatele osvobodit od povinnosti registrace u určité 

kategorie zvířat.                                                                                                                                              



 

o Vhledem k dřívějšímu odchodu Lubomíra Kesnera vyzval Josef Vilhelm delegáty, 

zdali nemají na hosta dotazy. Ty se týkaly přípravy EV – Lubomír Kesner odpověděl, 

že Mgr. Ondřej Matouš, předseda ÚVV ČSCH, absolvuje na ministerstvu zemědělství 

jednání ohledně finanční podpory EV v roce 2024.  Jestli se bude EV pořádat záleží i 

na podpoře a pomoci členské základny.  

 

 

Ad 12) ZPRÁVA KONTROLNÍ KOMISE ZA ROK 2021 

 

Výsledky střediska byly odeslány společně s pozvánkou. JUDr. Mikuláš Papoušek, předseda 

kontrolní komise sekce chovatelů drůbeže (dále jen KK) – referoval o kontrole hospodaření 

ÚOK CHD v roce 2021. Plánovaný rozpočet byl dodržený, sekce, výsledek +115 164,98 Kč. 

Kontrolováno bylo hospodaření KS Lanškroun – v roce 2021 byla přiznána dotace ve výši 

368 000,- Kč Kontrola čerpání  dotace podléhá ministerstvu zemědělství. Náklady na provoz 

KS činily 383 675,88 Kč, z rozpočtu ÚOK CHD bylo navíc hrazeno 15 675,10 Kč. Kontrola 

byla provedena na dotačním středisku 311 – genofond – výsledek -4 780 Kč. KK byla 

seznámena se závěrečnou zprávou o realizaci dotačního projektu KS. Kontrolováno bylo 

plnění usnesení – k posunutí termínu v plnění některých úkolů byly objektivní důvody.   

 

 

 JUDr. Mikuláš Papoušek referoval o počtu mandátů – přítomní delegáti mají 306 

mandátů.  

 

  

 

Ad 13) NÁVRH NÁKLADOVÉ ČÁSTI ROZPOČTU ÚOK CHD NA ROK 2023 

 

Ivan Pavel přednesl návrh nákladové části rozpočtu (návrh byl odeslaný společně 

s pozvánkou na konferenci). Nebyl předložený rozpočet KS Lanškroun, protože teprve na 

základě analýzy bude rozhodnuto, zdali KS bude i nadále pokračovat a jak bude její provoz 

financován. 

   

  



Návrh nákladové části rozpočtu ÚOK CHD na rok 2023: 

 

 

  

512200 Cestovné funkcionářů 50 000,00 Kč  

512400 Cestovné do zahraničí 25 000,00 Kč  

51300 Náklady občerstvení, schůze, nájem, stravné 50 000,00 Kč  

518300 Příspěvek na zahraniční výstavy 50 000,00 Kč  

518880 Plemenné chovy, šlechtění 120 000,00 Kč 2000 Kč/chov 

521200 DPP 20 000,00 Kč  

523400 Paušální náhrady pro funkcionáře 50 000,00 Kč  

581800 Příspěvek klubům 31 500,00 Kč 1500 Kč/klub 

              Svazová propagace 0,00 Kč  

              Odborná literatura 1 000,00 Kč  

              PHM nafta 0,00 Kč  

              PHM zahraničí 0,00 Kč  

              Cestovné zaměstnanců  0,00 Kč  

              Reprezentace dary 0,00 Kč  

              Ceny dary výstavy 10 000,00 Kč  

              Poštovné 0,00 Kč  

              Telefony 0,00 Kč  

              Doprava 0,00 Kč  

              Ubytování dle potřeb  

              Nájemné 0,00 Kč  

              Olympiáda - strava 0,00 Kč  

              Veterinární poplatky 0,00 Kč  

              Pojištění osob  0,00 Kč  

              Mezinárodní styk - poplatky dle potřeb  

              Příspěvek na mezinárodní činnost dle potřeb  

              Cestovné a posudečné UŘ ŠCH, PCH, RCH 0,00 Kč  

Celkem 407 500,00 Kč  

 

Doplněno bylo k účtu „Příspěvek na mezinárodní činnost“ – dle potřeb. Kdo souhlasí 

s navrženým rozpočtem doplněným v účtu „Příspěvek na mezinárodní činnost“ – dle potřeb -  

HLASOVÁNÍ: PRO vizuálně většina.       

 

 



Ad 14)  PŘÍPRAVA VOLEB DO ÚOK CHD V ROCE 2023 

 

Bylo jednáno k volbám do ÚOK CHD a KK v roce 2023. ÚOK CHD bude volena jako 

sedmičlenná, volba jednotlivců, tajné volby. Kontrolní komise bude volena jako tříčlenná, 

volba jednotlivců, volby tajné - HLASOVÁNÍ – PRO vizuálně většina.  

 

 

Ad 15) VOLBA DELEGÁTA NA VALNOU HROMADU ČSCH 

 

Jakub Šedivý přednesl návrh delegáta na Valnou hromadu ČSCH. Bylo rozhodnuto, že budou 

navrženi tři delegáti, kteří se mezi sebou dohodnou (s ohledem na možné pracovní 

zaneprázdnění). Delegátem na Valnou hromadu ČSCH v roce 2022 bude buď Josef Vilhelm, 

Miloslav Hertl nebo Ing. Zdeněk Dráb (po vzájemné dohodě s ohledem na pracovní vytížení) 

- HLASOVÁNÍ: PRO vizuálně většina.        

 

 

Ad 16) DISKUSE KE ZPRÁVÁM 

 

 Josef Vilhelm: vyzval k úpravě „Směrnice pro uznávání kontrolovaných chovů 

čistokrevných plemen drůbeže ČSCH“ – změna poplatek 600,- Kč ne za každý 

kontrolovaný chov u chovatele, ale za chov jako celek. Dále uvedl, že letos nebude 

EV v Kielcích, ale bude se konat jiná mezinárodní výstava, ÚOK CHD zvažuje 

uspořádání zájezdu.   

 Josef Ješetický: podpořil zrušení 600,- Kč za každý chov a účast Petera Žuffy na 

výstavách v zahraničí, zeptal se, proč byl rozdíl v referování o KS na aktivu s kluby a 

na konferenci.   

 Ing. Eliška Stejskalová: uvedla, že na aktivu s kluby byly podány informace spíše 

emotivně zabarvené, s ohledem na možné ukončení činnosti KS, na konferenci 

zazněla fakta.  

 Josef Vilhelm: vysvětlil, že v současnosti si pobyt v KS takzvaně „odbydlujeme“ – za 

vložené investice. Dále však ÚOK CHD nemůže provoz v KS zcela hradit na svůj 

úkor, je nezbytné s ÚVV ČSCH jednat o další činnosti .  

 Miloslav Hertl: potvrdil dobrou spolupráci se SZeŠ Lanškroun. 

 



 

 JUDr. Mikuláš Papoušek referoval o počtu mandátů – přítomní delegáti mají 303 

mandáty 

 

 

 JUDr. Mikuláš Papoušek: vznesl dotaz, kdy se bude ÚOK CHD zabývat návrhem 

nových Stanov ČSCH, poukázal na nesprávnost v tom, že v návrhu je jako nejvyšší 

orgán ČSCH uvedený statutární orgán.   

 Josef Vilhelm: přípravu zcela nových stanov uložila ÚVV ČSCH loňská valná 

hromada. Připomněl konání diskusního fóra k návrhu v Kolíně-Štítarech dne 18. 06. 

2022. Připomínkování návrhu nových Stanov ČSCH lze provést do 31. 07. 2022 – 

ÚOK CHD zašle svoje připomínky (možnost uspořádání videokonference). 

Dementoval to, že Český myslivecký svaz má krajské uspořádání. Český rybářský 

svaz má krajské uspořádání, ale na krajích je placený aparát. Dále uvedl, že v návrhu 

je zcela opominuta jedna stávající sekce ČSCH.   

 Vladimír Kopřiva: upozornil na nesrovnalost v návrhu nových Stanov ČSCH - 

odborné komise již nebudou sekce, ale poradním orgánem hlavního spolku, přitom 

členy volí konference, ale blíže není v návrhu o konferenci psáno. Z návrhu je zřejmé, 

že odborné práci v ČSCH se nepřikládá význam.  

 Josef Vilhelm: informoval, že v budoucnu se plánuje evidovat (v rámci evidence 

členské základny) chovatele hlásící se k jednotlivým sekcím. Výše mandátu na 

konferencích se bude odvíjet od počtu chovatelů hlásících se v územní organizaci k té 

či oné sekci. 

 Vladimír Kopřiva: uvedl, že v návrhu schvaluje organizační řád odbornosti tzv. 

republiková rada a nikoliv konference. Změny v návrhu nových Stanov ČSCH (oproti 

stávajícím) neobsahují zdůvodnění.  

 Josef Vilhelm: přiklonil se k ponechání přidruženého členství.   

 Vladimír Kopřiva: podpořil upozornění JUDr. Mikuláš Papouška, že je nemožné, aby 

nejvyšším orgánem ČSCH byl statutární orgán.  

 Josef Vilhelm: uvedl, že se jedná o návrh, možné je připomínkování, valná hromada 

nové Stanovy ČSCH buď schválí, nebo neschválí.  

 Pavel Hrubeš: poukázal na nevhodné řešení nového oceňovacího lístku na drůbež, 

nedostatečně velké kolonky pro razítko základní organizace a posuzovatele. Vysvětlil, 



že ne každý posuzovatel je hodnotitelem. Hodnotitel provádí plemenářskou práci. 

Bonitace se provádí na dospělém zvířeti, u různých plemen je dospělost různá.   

 Richard Kořízek: potvrdil, že dospělost se u různých plemen liší.  

 Ivan Pavel: Klub chovatelů českých hus provádí bonitaci 30 let. Uvedl, že s 

evropským způsobem posuzování nesouhlasí, ale respektuje ho. Bonitace se může 

provádět nejenom na výstavách.  Konstatoval, že jednotný bonitační systém není 

možný, v každém klubu musí být nastavený pro dané plemeno.  

 Peter Žuffa: uvedl, že EE počítá s pořádáním EV v ČR. Základní organizace mohou 

ÚVV ČSCH nahlásit, kdo se na přípravě a realizaci může podílet.  

 Vladimír Kopřiva: podpořil názor Petera Žuffy.  

 Alois Balíček: referoval, že od letošního roku je nezbytné na každou výstavu potvrzení 

o tom, že chovatel má chov vakcinovaný – platnost pro více výstav.   

 Peter Žuffa: centrální evidence usnadní přehled – hlášení o vakcinaci bude zaneseno 

do systému.   

 Miloslav Hertl: pozastavil se nad plánovaným navýšením posudečného, záležitost by 

ponechal na smlouvě mezi pořadatelem a posuzovatelem.   

 Josef Vilhelm: vysvětlil, že s ohledem na zvyšující se náklady současný systém odměn 

za posuzování nelze ponechat beze změn. Uvedl, že pokud by výstavy končily 

prodělkem, pořadatelé by je neorganizovali.  

 

 

 

Ad 17) USNESENÍ 

 

 

 JUDr. Mikuláš Papoušek referoval o počtu mandátů – přítomní delegáti mají 303 

mandáty 

 

Následovala rekapitulace jednotlivých bodů usnesení a návrh ukládacích bodů usnesení.  

 

 

 

 

 



 

USNESENÍ  

Ústřední konference delegátů sekce chovatelů drůbeže,  

která se konala dne 4. června 2022 v Praze  

 

Schvaluje: 

 

1. Program Ústřední konference delegátů sekce chovatelů drůbeže. 

2. Volbu mandátové komise ve složení: JUDr. Mikuláš Papoušek, Josef Ješetický,  

Antonín Drbal, Vladimír Eisenreich, Jiří Ambrož. 

3. Volbu návrhové komise ve složení: Jakub Šedivý, František Strnad, Alois Balíček, Roman 

Morávek, Štefan Kočica.  

4. Zapisovatelku: Ing. Elišku Stejskalovou.  

5. Ověřovatele zápisu: Jiřího Krále, Mgr. Pavla Mrkvičku a Milana Hradce ml.   

6. Jako delegáta na Valnou hromadu ČSCH 2022 jednoho ze tří nominovaných: buď Josefa 

Vilhelma, Miloslava Hertla nebo Ing. Zdeňka Drába (po vzájemné dohodě s ohledem na 

pracovní vytížení).  

7. Revizní zprávu kontrolní komise o revizi činnosti za rok 2021 přednesenou JUDr. 

Mikulášem Papouškem. 

8. Návrh rozpočtu ÚOK CHD na rok 2023 v nákladové části ve výši -407 500,- Kč, 

doplněný o účet „Příspěvek na mezinárodní činnost – dle potřeb.   

9. ÚOK CHD bude volena ve volbách v roce 2023 jako sedmičlenná, volba jednotlivců, 

tajné volby. Kontrolní komise bude volena jako tříčlenná, volba jednotlivců, tajné volby. 

 

Bere na vědomí: 

 

1. Zprávu o činnosti ÚOK CHD přednesenou Josefem Vilhelmem. 

2. Kontrolu usnesení minulé Ústřední konference delegátů sekce chovatelů drůbeže 

přednesenou Jiřím Králem. 

3. Zprávu o Sboru posuzovatelů drůbeže zpracovanou Ing. Zdeňkem Drábem a přednesenou 

Josefem Vilhelmem.  

4. Zprávu o genetických zdrojích drůbeže přednesenou Ivanem Pavlem. 

5. Zprávu o kontrolní stanici v Lanškrouně přednesenou Miloslavem Hertlem. 



6. Zprávu o klubech chovatelů drůbeže zpracovanou Václavem Rohrerem ml. a přednesenou 

Miloslavem Hertlem. 

7. Zprávu delegáta ČSCH v sekci chovatelů drůbeže EE za rok 2021 zpracovanou Peterem 

Žuffou. 

8. Jednotlivé diskuzní příspěvky. 

 

Ukládá: 

 

1. Ukládá ÚOK CHD jednat se ÚVV ČSCH o pokračování činnosti kontrolní stanice 

v Lanškrouně a o navýšení rozpočtu ÚOK CHD na činnost této kontrolní stanice.  

2. Ukládá předsedovi ÚOK CHD Josefu Vilhelmovi doporučit ÚVV ČSCH, aby vedl 

intenzívní jednání k zabezpečení Evropské výstavy 2024. 

3. Ukládá ÚOK CHD upravit „Směrnici pro uznávací řízení kontrolovaných chovů drůbeže 

ČSCH“ v bodě týkajícím se odměňování hodnotitelů. Změna – za posouzení celého chovu 

(za návštěvu celého chovu) dát částku 600,- Kč.   

 

 JUDr. Mikuláš Papoušek referoval o počtu mandátů – přítomní delegáti disponují 

296 mandáty. HLASOVÁNÍ o celkovém usnesení – přijato jednomyslně 296 hlasy, 

což je 60,78 % z celkového počtu  všech mandátů.  

 

 

Ad 18)  ZÁVĚR 

 

Josef Vilhelm poděkoval přítomným za jejich účast, přednesené podněty a konstruktivní 

jednání. Popřál všem především zdraví a radost z chovatelství. Jednání bylo ukončeno v 15.00 

hod. (Poznámka – jako součást zápisu nebyly schváleny žádné přílohy.)     

 

                                                                        Josef VILHELM, v. r.  

                                                              předseda ÚOK chovatelů drůbeže 

        

 

 Zapsala: Ing. Eliška Stejskalová 

 Ověřovatelé zápisu: Jiří Král, Mgr. Pavel Mrkvička, Milan Hradec ml.  

 K ověření předáno dne: 06. 06. 2022 

 Ověřování zápisu ukončeno dne: 17. 06. 2022 

 Zápis bude vyvěšen na webu ČSCH, v časopise Chovatel bude uveřejněné usnesení.  


